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        Druhý Sbor   

Českobratrské Církve Evangelické    

V Praze 3 – Žižkově 

 

 

 
 

Trojiční  

2023 

14 

Epištola Žižkovským 

neděle 4. června 2023 
 

 

Co je člověk, že na něho pamatuješ, 

syn člověka, že se ho ujímáš? 

(žalm 8,5) 
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POZDRAV 

Milé sestry, milí bratři, milí přátelé, srdečně Vás 

zdravím z našeho žižkovského sboru.  

Dnešní sbírka byla určena na „naší“ Diakonii SCPS. 

Děkujeme za Vaši štědrost i za to, že pamatujete na náš 

sbor. 

V pátek jsme se zapojili do Noci kostelů. Děkujeme 

Pražskému Tyjátru (skupině mládeže z Tensingu, která 

se schází v naší modlitebně každé pondělí od 18h) za 

koncert. Děkujeme Veronice Pozniak (Veronika vedla 

workshop zaměřený na zpěv lidové písně) rovněž za 

koncert. Dále byla k vidění výstava výtvarných prací 

třináctileté Angeliny Babaryky. Angelina musela 

uprchnout z rodné Ukrajiny a nyní chodí do základní 

školy na Žižkově. Jak sama říká, svou tvorbou bojuje za 

mír a pokoj na zemi. 

 Program následujícího týdne: 

V pondělí v 18h se sejde Tensing. 

V úterý v 18h se sejdou děti.  

Ve středu ve 20.30h proběhne Biblická půlhodinka přes 

internet. Ve čtvrtek jste srdečně zváni na další 

„Podvečer nad Biblí“. Sejdeme se v 19h v presbyterně. 

Jsem Vám k dispozici pro osobní rozhovory, návštěvu, 

modlitbu, praktickou pomoc, stačí dát vědět mailem 

nebo telefonem.  

Těším se na Vás, Vaše farářka Olga Mrázková 
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ČTENÍ: I. List Janův 4, 7-17 

7 Milovaní, milujme se navzájem, neboť láska je z Boha, a 
každý, kdo miluje, z Boha se narodil a Boha zná. 8 Kdo 
nemiluje, nepoznal Boha, protože Bůh je láska. 9 V tom se 
ukázala Boží láska k nám, že Bůh poslal na svět svého 
jediného Syna, abychom skrze něho měli život. 10 V tom 
je láska: ne že my jsme si zamilovali Boha, ale že on si 
zamiloval nás a poslal svého Syna jako oběť smíření za 
naše hříchy. 11 Milovaní, jestliže Bůh nás tak miloval, i 
my se máme navzájem milovat. 12 Boha nikdy nikdo 
neviděl, ale jestliže se milujeme navzájem, Bůh v nás 
zůstává a jeho láska v nás dosáhla svého cíle. 13 Že 
zůstáváme v něm a on v nás, poznáváme podle toho, že 
nám dal svého Ducha. 14 A my jsme spatřili a dosvěd-
čujeme, že Otec poslal Syna, aby byl Spasitelem světa. 
 15 Kdo vyzná, že Ježíš je Syn Boží, v tom zůstává Bůh a 
on v Bohu. 16 Také my jsme poznali lásku, kterou Bůh má 
k nám, a věříme v ni. Bůh je láska, a kdo zůstává v lásce, v 
Bohu zůstává a Bůh v něm. 17 V tom jeho láska k nám 
dosáhla cíle, že máme plnou jistotu pro den soudu - neboť 
jaký je on, takoví jsme i my v tomto světě.  
TEXT: Nu 6, 22-27 
22 Hospodin dále promluvil k Mojžíšovi: 
 23 "Mluv k Áronovi a jeho synům: Budete žehnat synům 
Izraele těmito slovy:  24 »Ať Hospodin ti žehná a chrání 
tě,  25 ať Hospodin rozjasní nad tebou svou tvář a je ti 
milostiv,  26 ať Hospodin obrátí k tobě svou tvář a obdaří 
tě pokojem.«  
 27 Tak vloží mé jméno na Izraelce a já jim požehnám." 
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KÁZÁNÍ: 
Dnes je trojiční neděle. Tedy neděle, kdy si 

připomínáme svatou Trojici: Otce, syna i Ducha 

svatého. 

Ale ono je to takové zvláštní. Zvláštnější než jindy. Na 

Velký pátek si připomínáme Ježíšovu smrt. Ne 

Velikonoční neděli překonání té smrti a Ježíšovo 

vzkříšení. Na Svatodušní neděli jsme si připomínali 

seslání Ducha svatého.  

Co si připomínáme na neděli Trojiční? Tak trochu 

úplně všechno? – Otce Stvořitele, jeho Syna, který o 

něm svědčil, Ducha svatého, který o nich svědčí... 

 

ii. 

Trojiční učení je teologický koncept, který mluví o 

jediném Bohu ve třech osobách.  

Tady trochu narážíme, protože když v češtině 

mluvíme o osobě, tak to je něco samo osobě. Jenže 

když církevní otcové kdysi na počátku diskutovali o 

osobách svaté Trojice, říkali to buď řecky nebo 

latinsky. A to slovo, které používali, znamená zaprvé 

tvář. Osoba je to, co má pro mne tvář. Osoba je 

někdo, s kým se mohu setkat tváří v tvář. V antickém 

divadle to dokonce znamenalo tu „tvář“, kterou si 

herec nasadí, když ztvárňuje nějakou postavu. 
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Trojiční učení je o tom, jak se můžeme setkat 

s Bohem. Jakou tvář nám ukazuje. Trojiční učení říká, 

že se s Bohem setkáváme „tváří v tvář“ trojím 

způsobem. 

iii. 

Starý zákon ví velice dobře o tom, že Boha nelze 

spatřit. Obyčejný smrtelník nedokáže spatřit Boží 

tvář. I Mojžíš zahlédl jenom hořící keř, nebo jen to, že 

Hospodin tudy před chvílí prošel. 

A přece zejména žalmy mluví o tom, že žijeme před 

Boží tváří.  Jednou staneme před Boží tváří a autor 

žalmů se modlí, aby se Hospodinova tvář nad námi 

rozjasnila. 

Dokonce i to nejznámější starozákonní požehnání – 

áronské požehnání ze čtvrté knihy Mojžíšovy, mluví 

právě o Boží tváři. 

Ať Hospodin rozjasní svou tvář 

Ať obrátí k tobě svou tvář! 

 

iv. 

V Novém zákoně také vidíme trojí způsob, jakým 

k nám Bůh Hospodin obrací svou tvář. 

- Jako nebeský Otec, který se stará o ptactvo nebeské, 

které neseje a nežne a nesklízí do stodol, a polní lilie, 

které jsou tu jen chvíli- tím spíš se postará i o nás. 
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Je až s podivem, jak hodně jsou mimo všechny ty 

hádky evolucionistů o tom, jak to bylo při stvoření 

světa a vzniku vesmíru.  

V Bibli nejde o to, jak to kdysi bylo, když my jsme 

ještě nebyli. 

Všechny ty výpovědi o Božím stvoření  a o Stvořiteli 

mluví o tom, že my dnes, ve svém životě, jsme 

v rukou dobrého Stvořitele. Stvořitele, který své 

stvoření neopustil. Nemůžeme ty příběhy číst jako 

učebnici dějepisu, jako popis událostí, jak to bylo. A 

pokud to tak čteme, tak se dost míjíme. 

 

- potom také říkáme a věříme, že Bůh svou tvář 

ukázal v příběhu Ježíše Krista. Že to byla Boží tvář, 

kterou můžeme zahlédnout v lidských dějinách, 

v jeho životním příběhu. 

 

- A do třetice, že i dnes nějak působí na nás a v nás, 

že s námi mluví. A to je Boží tvář, které říkáme Duch 

svatý. 
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v. 

Vraťme se ale k Božím tvářím, o kterých mluví už 

áronské požehnání: 

 

- Ať Hospodin ti žehná 

Tahle věta říká, že těm, kterým je to řečeno, přejeme 

všechno skutečně dobré. Všechno skutečně dobré od 

Boha. Starý Izraelec v tom dokázal vidět všechna svá 

životní obdarování. Abraham měl svoje stáda a viděl 

v nich Boží požehnání. Rozuměl jim tedy jako daru. 

Obdarování, na která nemá žádný nárok. Prvním 

obdarováním je už to, že žijeme.  

Někdy by se nám vyloženě chtělo k tomu výroku 

přidat: Ať Hospodin ti žehná a ty rozeznáš to 

požehnání v životě. 

 

- Ať Hospodin ti žehná a chrání tě. 

Protože všechno v našem životě a ve světě je křehké. 

A může být různě ohroženo. Jak ty věci, ze kterých 

jsme se radovali jako z obdarování, tak my samotní 

jsme velice křehcí. 

Někdy má člověk pocit, že není obdarován, nebo není 

dost obdarován. Nebo si nepřipadá dost chráněn. A 

někdy pro to nemůžeme udělat víc, než svěřit to 

Hospodinu, který může žehnat a chránit. Který může 
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žehnat a chránit i tam, kde my už nic moc nemůžeme. 

Svěřit se do rukou Stvořitele. 

 

Požehnání je něco, po čem všichni nějak toužíme. 

Zatím se mi nestalo, aby požehnání někdo odmítl, 

modlitbu tu ano – té všichni nerozumí. Myslím teď 

na situace v nemocnici, u lůžka pacientů, kteří o sobě 

říkají, že jsou nevěřící, že nemají s vírou nic 

společného. Požehnání je něco, na co se umí naladit 

všichni. Jsou rádi, nezřídka dojatí. 

 

Ať Hospodin rozjasní nad tebou svou tvář 

Tady už se ta Boží tvář přímo objeví. A přání, aby se 

nad naším životem, nad námi usmívala. Aspoň 

shovívavě, když už ne spokojeně. 

 Přísného, chmurného, smutného je ve světě kolem 

nás hodně. Věříme, že Bůh takový není, že se usmívá. 

 

A je ti milostivý. 

Svět kolem nás dokáže být hodně nemilosrdný.  

Komu žehná milostivý Bůh, ten by mohl aspoň 

trochu toho milosrdenství přenášet do svého života a 

lidem kolem. 
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Ať Hospodin obrátí svou tvář k tobě. 

Podruhé Boží tvář. Ať o sobě navzájem víte. 

 

A obdaří tě svým pokojem. 

Ta závěrečná věta to shrnuje: skutečný pokoj a klid 

člověk může najít jenom když ví, že Bůh o něm ví. 

 

vi. 

 A to je celé áronské požehnání. Celé je to právě 

požehnání. To znamená cosi víc než modlitba. Cosi 

víc než jen přání. Je to něco, co druhým předáváme, 

přejeme, a přitom se odvoláváme na Boha, který to 

slíbil. 

Bůh, kterého se tím požehnáním dovoláváme je 

osoba, je osobní. Hledí z toho na nás Boží tvář. Kéž se 

dívá, usmívá, chrání a žehná. Nám i světu, ve kterém 

žijeme.  amen 
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PŘÍMLUVNÁ MODLITBA 

Pane Ježíši Kriste, 

dávej nám nahlédnou do hloubky, 

do tvé tváře, do tajemství. 

Povzbuzuj v nás touhu po smyslu, po přesahu 

Myslíme na všechny, kteří od tebe odvrací svou tvář 

A myslí, že si nejlépe vystačí sami. 

Myslíme na všechny, kteří se cítí příliš křehcí, 

Neobdarovaní a zranitelní. 

Ukaž jim, ukaž nám všem svou tvář. 

 

POSLÁNÍ: 1Kor 12, 4-7 

4 Jsou rozdílná obdarování, ale tentýž Duch;  5 rozdílné 
služby, ale tentýž Pán;  6 a rozdílná působení moci, ale 
tentýž Bůh, který působí všecko ve všech.  7 Každému je 
dán zvláštní projev Ducha ke společnému prospěchu. 
 

 

 

POŽEHNÁNÍ: 

 
Ať Hospodin ti žehná  

a chrání tě, 
ať Hospodin rozjasní nad tebou svou tvář  

a je ti milostiv,  
ať Hospodin obrátí k tobě svou tvář  

a obdaří tě pokojem. 
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KONTAKTY 

 

Druhý sbor ČCE v Praze 3 – Žižkově 

Čajkovského 1639/10,  

130 00 Praha 3 

tel: 222 722 753, 739 244 619  

E-mail: zizkov2@evangnet.cz 

Web: https://zizkov2.evangnet.cz 

 

farářka: Olga Mrázková, tel: 608 474 527,  

E-mail: olimrazkova@seznam.cz 

Úřední hodiny: po 17-19; jindy ( po dohodě) 

 

kurátorka: Eva Potměšilová, tel: 604 180 711,  

E-mail: eva.potmesilova@seznam.cz 

 

správa domů: Petr Klas, tel. 603 559 984 

E-mail: domycajkov@seznam.cz 

úřední hodiny: po: 8h-12h, 16h-18h; út, st a pá: 8h-9h; 

čt: 8h-9h, 15h-19h 

 

účetní: Michaela Bartošková  

E-mail: michaela.zizkov2@seznam.cz 

úřední hodiny: po: 16 h-19h 

číslo účtu: 2700073883/2010 
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